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وقتی پدر و مادر و موبایل، کودک را تربیت می‌کنند

قبل از ده سالگی، گوشی اختصاصی ممنوع
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دســـتان کوچکش روی صفحـــات رنگی 
کشـــیده می‌شـــود و نگاهش روی صفحه 
بـــالا و پایین می‌رود. بـــا هیجان آدمکی را 
دنبـــال می‌کند کـــه می‌خواهـــد از چنگ 
آدمک‌هایـــی کـــه تفنگ در دســـت دارند 
فـــرار کند. موفق نمی‌شـــود، »گیم اور« بر 
صفحه نقـــش می‌بندد، نشـــانه‌های غم 
و ناراحتی در چشـــمان کوچکش پدیدار 
می‌شـــود ولـــی ناامیـــد نمی‌شـــود؛ فلش 
برگشـــت را می‌زند و بازی را دوباره شروع 
می‌کند. بـــرای بســـیاری از والدین دیدن 
گوشـــی موبایـــل در دســـت کودکشـــان 
و بـــازی کـــردن بچه‌هـــا بـــا آن تصویـــری 
آشناســـت. در زندگی بسیاری از ما کودک 
بـــه محـــض اینکه بـــا پـــدر و مادر آشـــنا 
می‌شـــود شـــخص ســـومی را هم در تمام 
لحظات زندگـــی و در کنار خـــود می‌بیند 
که همان گوشـــی تلفـــن همراه اســـت، 
امـــا بســـیاری از والدین از عـــوارض بازی   
کودکان با گوشـــی تلفن همراه غافلند در 
حالی که صاحبنظران حوزه روانشناســـی 
و رسانه مدام بر تأثیرات طولانی استفاده 
از تلفـــن همـــراه روی کـــودکان، هشـــدار 

. هند می‌د
تغییر، کم‌کم اتفاق می‌افتد

لیـــا وصالی، معـــاون آموزشـــی انجمن 
ســـواد رســـانه‌ای ایـــران در گفت‌و‌گـــو با 
»ایران« با اشـــاره به اینکه تصویرسازترین 
رســـانه‌ها، رســـانه‌هایی هســـتند کـــه 
امـــکان تصویرســـازی متعـــددی از یـــک 
موضـــوع ایجـــاد می‌کننـــد، می‌گویـــد: 
»هرچه بازی‌هـــای کامپیوتری تصویری‌تر 
باشـــد، انگاره‌هـــای ذهنی قوی‌تـــری در 
کـــودک ایجـــاد می‌کنـــد و امـــکان تغییر 
ذائقه بیشـــتری هـــم دارد.« بـــرای انجام 
یک بازی بایـــد مراحل مختلفـــی را طی 
کنیـــد. گاهـــی مجبوریـــد یـــک مرحله را 
بیشـــتر از 10 مرتبه تکـــرار کنید تا بتوانید 
از آن عبـــور کنید و کاراکترهای بازی دائم 
در جلوی چشـــمان‌تان قـــرار می‌گیرند. 
ویژگی‌هایـــی کـــه شـــخصیت‌ها دارند، 
فضایـــی کـــه بـــازی در آن جریـــان دارد، 
مـــدل لباس پوشـــیدن شـــخصیت‌های 
بـــازی و... ناخـــودآگاه ســـبک زندگـــی 
ی  ی‌ســـاز د عا هـــن  ذ ر  د ا  ر خاصـــی 
می‌کنـــد، امـــا ایـــن عادی‌ســـازی چـــه 
عوارضـــی می‌توانـــد داشـــته باشـــد؟ وی 
می‌گویـــد: »در برخـــی بازی‌هـــا کـــودک 
در جریـــان بـــازی باید »اســـتریم«‌هایی 
از روند بـــازی را در اینترنت به اشـــتراک 

بگـــذارد. طبـــق تحلیل محتـــوای انجام 
شـــده از اســـتریم‌های منتشـــر شـــده از 
بازی‌هایـــی مثـــل »بتلفیلـــد 3« کـــه در 
ســـال 2011 عرضـــه شـــده، می‌بینیـــم در 
جایی کـــه قرار اســـت به تهـــران حمله 
کننـــد دوســـتان و کســـانی که از شـــما 
حمایت می‌کننـــد امریکایی هســـتند و 
بـــه زبـــان انگلیســـی صحبـــت می‌کنند 
و در مقابـــل کـــودک، پلیس ایـــران قرار 
دارد کـــه بـــه فارســـی صحبـــت می‌کند. 
کودکان ما از آن ســـال این بازی را انجام 
می‌دهنـــد و کـــودک نمی‌توانـــد متوجه 
شـــود کـــه چـــرا ســـازنده بـــازی، پلیس 
همزبانـــش را در مقابـــل او قـــرار داده و 
باید بـــا او بجنگد. یکـــی از بچه‌هایی که 
این اســـتریم‌ها را گذاشته می‌گفت من 
قرار بـــود چندین مرحله بـــه برج میلاد 
شـــلیک کنم و نمی‌توانســـتم و بـــازی را 
ترک کـــردم. یا کودک دیگـــری می‌گفت 
وقتـــی در یکـــی از مراحـــل بـــازی بایـــد 
به یکـــی از شـــهرهای مقـــدس در عراق 
حمله می‌کردم ناراحـــت بودم ولی دلم 
می‌خواســـت تا بـــازی را ادامـــه بدهم.« 
کـــودک چندیـــن مرتبـــه بـــازی را تـــرک 
می‌کنـــد »تغییـــر انگاره‌ها کم‌کـــم اتفاق 
می‌افتـــد« و در نهایت همـــه چیز عادی 
می‌شـــود و بـــه عادی‌ســـازی می‌رســـد و 
بعد از مرحله عادی‌ســـازی شاهد تغییر 
رفتار خواهیم بود. بنـــا به گفته وصالی، 
همین اتفـــاق در تغییر ذائقـــه فرهنگی 
مـــا در جریـــان اســـت. »هـــر انـــدازه که 
رســـانه‌ها تکرار پذیری بیشـــتری داشته 
باشـــند و تصویرســـازی ارائه کنند، تغییر 
ذائقه بیشتری هم در مخاطب به وجود 
می‌آورنـــد؛ چـــون کلیشـــه‌های ذهنـــی 

بیشـــتری در مـــا ایجـــاد می‌کنند.«
امـــا حـــالا که بـــا نســـلی مواجهیـــم که 
از ابتـــدای تولدشـــان بـــا رســـانه همراه 
می‌شـــوند، بایـــد چه کار کنیـــم؟ معاون 
آموزشی انجمن ســـواد رسانه‌ای معتقد 
اســـت: »ریشـــه و پایه هر تفکـــری ابتدا 
در خانواده شـــکل می‌گیـــرد. حالا با پدر 
و مادرانی مواجهیم که خودشـــان نسل 
»زد« هســـتند، یعنی مصارف رســـانه‌ای 
غیر بومـــی زیادی داشـــته‌اند. آنها تصور 
می‌کنند چون مصرف رســـانه‌ای زیادی 
داشـــته‌اند، پـــس حتماً رســـانه را خوب 
می‌شناســـند و خودشـــان را از ســـواد 
رســـانه‌ای بی‌نیـــاز می‌داننـــد. در حالی 
که ایـــن طور نیســـت؛ همه مـــا نیازمند 
ســـواد رســـانه‌ای هســـتیم زیـــرا چیزی 
کـــه مـــا از رســـانه‌ها می‌بینیم همیشـــه 
جذاب اســـت و هیـــچ گاه نـــکات منفی 
به مـــا نشـــان داده نمی‌شـــود. بنابراین 
بایـــد خانواده‌هـــا بداننـــد رســـانه تا چه 
انـــدازه بـــه مـــا کمـــک می‌کند و تـــا چه 
انـــدازه می‌توانـــد بـــه مـــا ضربـــه بزنـــد. 

دکتر امین اســـدالله‌پور، دکترای علوم 
اعصـــاب شـــناختی و رئیـــس مراکـــز 
علوم اعصـــاب ســـایبر، در گفت‌و‌گو با 
»ایـــران« با بیـــان اینکه هرگـــز نباید به 
کودک زیر دو سال تبلت و موبایل داد، 
دربـــاره خطـــر افزایش تعـــداد کودکان 
دیجیتالـــی هشـــدار می‌دهـــد: »قـــرار 
دادن کـــودک زیر دو ســـال در معرض 
بازی‌هـــای رایانـــه‌ای و یا انیمیشـــن‌ها 
خطرناک اســـت و اگر ســـاعات مصرف 
تبلت، موبایل و تلویزیون زیاد باشـــد، 
حتـــی ممکـــن اســـت خطـــر کـــودک 
دیجیتالـــی یـــا اوتیســـم را در کـــودک 

ایجـــاد کند.«
وی می‌گویـــد: »ایـــن روزها متأســـفانه 
والدیـــن بـــه دلیل مشـــغله، کـــودک را 
از ســـنین پایین بـــا گوشـــی موبایل یا 
جلـــوی تلویزیـــون تنهـــا می‌گذارند.«

دکتـــر اســـدالله‌پور ایـــن نکتـــه را هـــم 
یـــادآور می‌شـــود: »اشـــتباه دیگری که 
برخـــی از والدیـــن مرتکب می‌شـــوند 
ایـــن اســـت کـــه دوســـت دارنـــد بچه 
از کودکـــی زبـــان دیگـــری به‌جـــز زبان 
مـــادری را یـــاد بگیـــرد و او را جلـــوی 
محتـــوای انگلیســـی یـــا فرانســـه و... 
قـــرار می‌دهنـــد کـــه ترکیـــب ایـــن دو 
می‌توانـــد فراینـــد رشـــد ذهـــن، مغز و 
زبـــان را متوقف یا دچـــار اختلال کند 
و گاهـــی در کودکانی کـــه زمینه ژنتیکی 
هـــم دارنـــد، باعـــث در خودماندگـــی 

یـــا اوتیســـم می‌شـــود. تأکیـــد می‌کنم 
قبـــل از دو ســـالگی، تبلـــت، کارتـــون 
و گیـــم تنهـــا در حـــد یکـــی دو دقیقه 

محدود شـــود.«
به گفته این متخصـــص علوم اعصاب 
شـــناختی، بزرگترین مشکل این است 
که کـــودک امـــروز خیلی زود با رســـانه 
آشـــنا می‌شـــود: »یکـــی از بزرگتریـــن 
خطاهای والدین این اســـت که خیلی 
زود گوشـــی در اختیـــار کـــودک قـــرار 
می‌دهنـــد. تحقیقـــات جدیـــد نشـــان 
داده کـــه هرچه بچه‌هـــا دیرتر صاحب 
گوشـــی اختصاصی شـــوند، از سلامت 
روان بیشـــتری برخوردار خواهند بود. 
البتـــه اینکه والدین چقـــدر بتوانند در 
مقابـــل بچه‌ای که درخواســـت تبلت و 
گوشـــی دارد، مقاومـــت کنند هم مهم 
اســـت چون بـــه هر حـــال کـــودک در 
میان همســـالانش با این بازی‌ها آشنا 
می‌شـــود و طبیعتاً درخواســـت آن را با 
ح می‌کند. امـــا توصیه  والدیـــن مطـــر
من این اســـت کـــه قبل از ده ســـالگی 
کودک نباید گوشـــی اختصاصی داشته 
باشـــد و اگر گوشـــی دارد، رمز آن باید 
در اختیـــار والدین باشـــد کـــه بتوانند 
بـــر بازی‌هـــا و اقدامات کـــودک نظارت 

داشـــته باشند.«
وی مهمتریـــن نیـــاز کـــودک را تعامل 
اجتماعی عنوان می‌کنـــد و می‌گوید: 
»در صـــورت قـــرار دادن گوشـــی در 
اختیـــار کـــودک، ســـبک فرزندپروری 
والدیـــن بســـیار مهم اســـت؛ والدین 
بایـــد مقتدر باشـــند؛ نه ســـهل‌گیر و 
نه دیکتاتـــور! یعنی قوانین شـــفاف و 
واضحی در خانه بگذارند و خودشـــان 
هـــم بـــه آن پایبنـــد باشـــند و خیلـــی 
جـــدی قوانیـــن را دنبال کننـــد. مثلاً 

تأثیر بازی‌های رایانه‌ای بر خلق و خوی کودکان 

سمیه افشین‌فر
روزنامه نگار

گروه اجتماعی

خانواده‌هـــا باید آمـــوزش ببینند. چون 
اولین کســـانی که کـــودک و رســـانه را با 
هـــم مواجه می‌کنند، والدین هســـتند. 
کـــودک دیـــدی از دنیـــای رســـانه ندارد 
و ایـــن خانـــواده اســـت کـــه گوشـــی به 
دســـتش می‌دهد یـــا برای او انیمیشـــن 
می‌گـــذارد. در ابتدا برای کـــودک هادی 

و هـــدی و ســـیندرلا فرقـــی نمی‌کنـــد، 
امـــا در ســـنین راهنمایی و دبیرســـتان 
مصرف رســـانه‌ای مســـتقل دارند و برای 
همیـــن نیاز به آموزش ســـواد رســـانه‌ای 
اســـت. در زمـــان کودکـــی حتـــی روی 
انگشـــتان نقاشـــی می‌کردیـــم و از آن 
داســـتان می‌ســـاختیم و ممکـــن بـــود 

ســـاعت‌ها با انگشـــتان دســـتمان بازی 
کنیم و لـــذت ببریم. چیـــزی که باعث 
لذت در کودکان می‌شـــود قدرت تخیل 
آنهاســـت اما چون کـــودکان را بـــا ذائقه 
خودمان مقایســـه می‌کنیـــم و باورمان 
این اســـت که او لذت نمی‌برد، بنابراین 
او را در معـــرض یـــک محتـــوای مغایر با 

فرهنگ خودمان قـــرار می‌دهیم. توجه 
داشـــته باشـــید کـــه نمی‌توانیـــم دائماً 
کـــودک را در معـــرض بازی‌هـــای تفکـــر 
ســـرمایه‌داری قرار دهیـــم و در جوانی از 
او انتظار داشـــته باشـــیم تا رفتار مبتنی 
بر مســـئولیت اجتماعی از خود نشـــان 

» . هد د

بـــه کـــودک بگوینـــد شـــما یک تـــا دو 
ســـاعت می‌توانید بـــازی کنیـــد. یک 
ســـاعت صبح و یـــک ســـاعت عصر. 
آن وقـــت خودشـــان هـــم نباید بیش 
از این زمان گوشـــی دستشـــان باشد 

و بایـــد خیلی جدی قوانیـــن را اعمال 
کننـــد. حتـــی می‌توانیـــد بـــا کـــودک 
توافـــق کنیـــد که در تابســـتان تا ســـه 
ســـاعت می‌تواند از بازی‌های رایانه‌ای 
اســـتفاده کنـــد اما ایـــن زمـــان نباید 

پیوســـته باشـــد. اســـتفاده پیوســـته 
خطرناک اســـت، نباید دو، سه ساعت 
پشـــت ســـر هـــم از گوشـــی یـــا تبلت 
اســـتفاده کند. به طور کلی کودک زیر 
ده سال نباید بیشـــتر از دو ساعت در 

روز از گوشـــی یا تبلت اســـتفاده کند. 
در بچه‌هـــای بزرگتـــر می‌تـــوان زمان 
بیشـــتری اختصـــاص داد ولـــی بایـــد 
اولویت‌بنـــدی انجام شـــود. اشـــتباه 
دیگـــر والدیـــن این اســـت کـــه ابتدا 

اجازه می‌دهند بچه گیـــم بازی کند و 
بعد به ســـراغ درس یا بقیه وظایفش 
برود. در حالی که گیم یا گوشـــی باید 
به عنـــوان جایزه برای انجـــام تکالیف 
و وظایف کودک باشـــد، نـــه به عنوان 
رشـــوه؛ بیـــن ایـــن دو فـــرق ظریفـــی 
وجـــود دارد. قاعـــده ایـــن اســـت که 
والدین یکســـری وظایف برای کودک 
تعریـــف می‌کننـــد مثل اینکـــه اتاقش 
را تمیـــز کند یا نان بخـــرد و تکالیفش 
را انجـــام دهـــد و بعـــد از انجـــام همه 
ایـــن کارهـــا می‌توانـــد یـــک ســـاعت 
بـــازی کنـــد. نباید اجـــازه دهیـــد اول 
گیـــم بازی کنـــد و بعد انتظار داشـــته 
باشـــید تکالیف را انجام دهد، چراکه 
همین نکته ظریـــف باعث اختلاف و 

درگیری می‌شـــود.
یکـــی از راه‌هـــای کلیدی کـــه می‌توانید 
فرزندتان را تشـــویق کنیـــد از بازی‌های 
رایانه‌ای دور شود، پرورش علایق دیگر 
اوســـت کـــه می‌توانـــد شـــامل ورزش، 
فعالیـــت هنـــری یا صرفـــاً تشـــویق آنها 
به بیرون رفتن با دوستانشـــان باشـــد.

شـــما همچنیـــن بایـــد زمانـــی را برای 
فعالیت‌هـــای خانوادگـــی اختصـــاص 
دهیـــد. بازی‌هـــای رایانـــه‌ای و بـــازی 
بـــا گوشـــی‌های هوشـــمند  کـــودکان 
همیشـــه هـــم بـــد و زیان‌بار نیســـت. 
حتـــی تحقیقاتـــی انجـــام شـــده کـــه 
نتایجـــش نشـــان می‌دهـــد از طریـــق 
برخـــی بازی‌هـــای رایانـــه‌ای می‌تـــوان 
فرایندهـــای آموزشـــی و روانشـــناختی 
را در رابطـــه بـــا کـــودکان و نوجوانـــان 
در پیـــش گرفـــت و تقویـــت کـــرد امـــا 
همان‌طـــور کـــه ذکـــر شـــد، توجـــه به 
مدیریـــت زمـــان و نوع بازی اســـت که 

از اهمیـــت برخـــوردار اســـت.«

گزارش

گزارش

مرز باریک خیال و واقعیت

ـــرش بـ

زهـــرا قاســـمی، روانشـــناس کـــودک در گفت‌و‌گو بـــا »ایران« 
بـــا بیان اینکـــه والدین باید بـــا در نظرگرفتن مزایـــا و معایب 
بازی‌هـــای آنلایـــن، مطابـــق بـــا ســـن و تـــوان کـــودک بـــرای 
بارگـــذاری آن اقدام کننـــد، می‌گوید: »بازی‌هـــای رایانه‌ای یا 
انیمیشـــن‌ها می‌توانند تأثیـــر زیادی روی شـــخصیت کودکان 
داشـــته باشـــند؛ حتی این تأثیـــر می‌تواند اثر خوبـــی بر روند 
یادگیری آنها داشـــته باشـــد که شـــامل افزایـــش مهارت‌های 
شـــناختی مانند مهـــارت دیـــداری، فضایی و مهـــارت تقویت 
حافظـــه می‌شـــود. کودکان قـــادر بـــه تفکیک دنیـــای واقعی 
و غیرواقعـــی نیســـتند و بنابرایـــن نمی‌تواننـــد خـــوب را از بد 
به درســـتی تشـــخیص دهند. آنان قـــدرت اســـتدلال ندارند 
و بلافاصلـــه از شـــخصیت‌ها همانندســـازی و الگوبـــرداری 

می‌کننـــد.«
بیشـــتر والدیـــن از ســـنین پاییـــن بـــرای آرام کـــردن کودک 

بلافاصله بـــه او موبایـــل می‌دهند. حتی گاهـــی خود کودک 
بدون هیچ نظارتـــی اقدام به دانلود بـــازی می‌کند در حالی 
که نشســـتن طولانی و در دســـت گرفتن گوشی تلفن همراه   
باعـــث کـــم تحرکـــی در کـــودکان می‌شـــود و ســـاعت‌های 
مفیـــدی که می‌تواننـــد یادگیری از طریق بازی با همســـالان 

را تجربـــه کنند از آنهـــا می‌گیرد. 
این در حالی اســـت که بســـیاری از متخصصان حوزه کودک 
معتقدنـــد کـــودکان حتی بیشـــتر از یک ســـاعت نباید پای 
تلویزیون بنشـــینند. این روانشـــناس می‌گوید: »اســـتفاده 
مـــدام از بازی‌های رایانه‌ای با آن رنـــگ و لعاب‌های جذاب، 
فرصـــت تجربه کـــردن و درک محیـــط پیرامـــون را از کودک 
می‌گیـــرد، تا جایـــی که منجر بـــه اختلال در غـــذا خوردن، 
تغییـــر رفتـــار یا بـــروز رفتارهـــای خشـــن در آنها می‌شـــود؛ 
تا جایـــی که برخـــی والدیـــن از اعتیـــاد کودک بـــه موبایل 

 می‌گوینـــد. خانواده‌هـــا نبایـــد از این موضـــوع غافل 
باشـــند.« زمانی می‌تـــوان گفت کودک وابســـتگی 

بیـــش از حد یا اعتیـــاد به بازی با گوشـــی تلفن 
همراه دارد که آن را به هـــر کار دیگری ترجیح 

می‌دهـــد. مثـــاً وقتـــی گرســـنه اســـت غذا 
نمی‌خـــورد و بازی می‌کند یـــا زمان خوابش 
را بـــه تأخیـــر می‌انـــدازد و بـــازی می‌کنـــد. 
قاســـمی در این بـــاره خاطرنشـــان می‌کند: 

»وقتی وابســـتگی اتفـــاق افتـــاد، در مرحله 
اول نبایـــد به کـــودک برچســـب زد، چون این 

احســـاس در او ایجاد می‌شود که دیگر نمی‌تواند 
تغییـــر کند. در ایـــن زمـــان والدین باید ســـعی کنند 

کم‌کـــم عادت کـــودک را ترک دهند چـــون رفتار یک 
شـــبه ایجاد نشـــده که یک شـــبه هم از بین برود.«

بـــا ســـن  بازی‌هایـــی متناســـب   
بـــه  پـــس  دارد.  وجـــود  کـــودکان 
رده‌بندی ســـنی بازی‌ها دقت کنید.

 مـــدت زمـــان اســـتفاده از تلفن 
همـــراه را بـــرای کـــودک خـــود بـــر 
اســـاس قانـــون تعیین کنیـــد و به 

قانـــون خـــود پایبنـــد بمانید.

 بهتر اســـت قبل از شـــروع بازی 
توســـط کـــودک، خودتان یـــک بار 

بـــازی را انجـــام دهید.

 به ســـؤال‌ها و شـــبهه‌های آنها در 
جریان بازی پاســـخ دهید.

 به انـــدازه از کـــودک تعریف کنید 
و اگر موفق به طی کـــردن مراحلی 
از بازی می‌شـــود، تعریـــف بیش از 
انـــدازه نکنیـــد و این موضـــوع را به 
هـــوش و اســـتعداد او ربط ندهید.

همســـالانش  بـــا  را  او  ارتبـــاط   
تقویت کنیـــد و اجـــازه دهید زمان 
بیشـــتری را با کودکان دیگر سپری 
کنـــد و در نهایـــت اگر مشـــکلی در 
کودک احســـاس کردید که نشـــان 
از وابســـتگی بیـــش از حـــد او بـــه 
بازی‌های رایانه‌ای داشـــت، ســـعی 
کنید با محبت و همدلی و آرامش، 
کم‌کـــم بـــا معرفـــی جایگزین‌هایی 
جـــذاب این وابســـتگی را در کودک 

کاهـــش دهید.

توصیه‌هایی برای 
رهایی از وابستگی 
کودکان به موبایل

سجاد صفری/ ایران


